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گفت و گو با  محمدرضا   اسحاقی گرجی  به بهانه تجلیل از این نوازنده و خواننده پیشکسوت مازندرانی در جشنواره موسیقی فجر
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ë پرورش یافته خطه سبز رنگ ایران
 »متولــد گرجــی محلــه هســتم، روســتایی بــا 
قدمت بیش از 400 ســال و مهد فرهنگ وهنر. 
موسیقی درگرجی محله روایت دیگری دارد و 
داســتان ها و منظومه های آن متفــاوت ازدیگر 
روســتاهای ایــران اســت در واقــع تعریف هنر 
دراینجا چیز دیگری اســت. مردمان این روستا 
از گذشته تا به امروز هنر و موسیقی را در پستوی 
زندگی خود حفــظ کرده اند و همچنان صدای 
موسیقی از خانه های آنها شنیده می شود و من 
پرورش یافته این خطه سبز رنگ ایران هستم. 
علاقه من به موسیقی از کودکی شکل گرفت و 
دراین مســیر خانواده ام نقش مهمی داشــت، 
بخصوص مادرم که همیشه حامی و پشتیبانم 
بود. من فرزند اول خانواده هســتم و دو برادر و 
ســه خواهر دارم و درآن سال ها که امکاناتی در 
دسترس نبود و امرار و معاش زندگی بسختی 
داشــت  بســیاری  اصــرار  مــادر  می گذشــت، 
موســیقی را بیاموزم و حتی تشــویق می کرد در 
کلاس های اندکی که آن دوران تشکیل می شد 
شــرکت کنم وموســیقی را به صــورت حرفه ای 
و جدی پیگیرباشــم. البته پدر هم به موسیقی 
علاقه داشــت و نوازنده للـــه  وا بود. به یاد دارم 
کلاس پنجــم ابتدایــی بــودم و یــک پیرمــرد و 
پیرزنــی در روســتا زندگی می کردند که آشــنا و 
آگاه به موسیقی بودند به  نام های خاله شیرین 
و عموحسن و مدتهای بسیار نزد این دو بزرگوار 
موسیقی آموختم. عمو حسن نوازنده دوتار بود 
به او حســن طبال می گفتنــد و در ایام محرم و 
در اجرای تعزیه و دســته های ســینه زنی طبل 
می نواخــت و من دوتار را نزد او آموختم و آرام 

آرام آموزش این ساز را ادامه دادم.«
ســاز دوتارهمانگونه از نام آن برمی آید دارای 
دو سیم بوده واز سازهای مضرابی یا زخمه ای 
موســیقی ایرانــی بــه شــمار مــی رود، دوتــار 
پیشــینه ای چند هزار ســاله دارد و می توان آن 
را مادر تنبور و ســه  تار محســوب کــرد و تقریباً 
بخــش اعظمــی از مناطــق ایران بــه نواختن 
این ســاز می پردازند که البته درشــکل و نحوه 
نوازندگــی آن تغییراتــی دیده می شــود مانند 
»دوتــار خراســان«، »دوتار ترکمــن« و »دوتار 
مازندران« و تبحر اســتاد محمدرضا اسحاقی 
در دوتــار مازنــدران اســت و تمامــی مقامات 

و ریــز مقامــات شــرق و غــرب ایــن منطقــه 
را جمــع آوری کــرده اســت. او تفــاوت دوتــار 
مازنــدران بــا دیگــر مناطــق ایــران را اینگونــه 
تعریــف می کند:»ســاز دوتــار قدمتی چندین 
ســاله دارد و تقریبــاً مورد اســتفاده همه اقوام 
ایران اســت اما تفاوت دوتار مازندران با دیگر 
مناطــق ایــران ماننــد ترکمــن و خراســان در 
پرده های موسیقی آن بوده است؛ درساز دوتار 
ترکمــن و شــمال خراســان بین 11 تــا 13 پرده 
وجــود دارد امــا جنــوب خراســان و مازنــدران 
حدوداً 8 پرده است، جالب است بدانید نسل 
امــروز مدعــی هســتند در دوتار مازنــدران 18 
پــرده وجود دارد در حالی که اینگونه نیســت. 
حتی در فیزیک این ســازها هم تفــاوت دیده 
می شود به طور مثال فرم و کاسه ساز دوتار، در 
شمال خراسان مانند گلابی است و درجنوب 
خراسان هم تقریباً به همین شکل بوده والبته 
کمی بزرگتر. اما فرم کاســه این ساز درترکمن 
کوچکتــر و دســته های آن هم کوتاه تر ســاخته 
شــده اســت و درمازندران این فرم متفاوت تر 
بــوده و الهــام گرفتــه از بدنه ماهی اســت. اما 
افســوس که این ســاز درحال انقراض است و 
برای حفظ آن هیچ تلاشی صورت نمی گیرد 
و دلسوزی نیست، حتی عده ای بر نابودی آن 
ســعی مضاعف دارنــد. البته نســل امروز هم 
هیــچ تلاشــی در حفــظ آن نداشــته و ندارند و 
موســیقی هایی با آن نواخته می شود که با این 
ساز مقارن نیست. یکی ازنوازندگان مازندرانی 
تعریف می کرد در یک جشنواره با دوتار چهار 
مضراب نواخته اما برگزیده نشــده است، به او 
گفتم موسیقی که نواخته ای با دوتار مازندران 
بــوده امــا از ملودی های مقامــی منطقه خود 
استفاده نکرده ای و چهار مضراب درموسیقی 
دستگاهی استفاده می شود. باید بگویم عشق 
بــه موســیقی اقوام بــرای یک تعــداد هنرمند 
کهنســال کــه به ایــن حرفــه مشــغول بودند و 
تعصب داشــتند ارزشمند بود و برای جوان ها 
ایــن موضوعــات چنــدان اهمیــت نــدارد. مــا 
باید مانند فردوســی باشــیم که 30 سال برای 
و  کشــید  ایــران زحمــت  ادبیــات  و  فرهنــگ 
شــاهنامه ای خلــق کرد که در دنیــا نظیر ندارد 
البته ما همان تفکر و تعصب را دنبال کرده ایم 

اما نسل امروز هوای دیگری در سر دارند.«

ë سبک خاصی در دوتارنوازی در مازندران
محمدرضا اسحاقی گرجی مقامات موسیقی 
مازندرانــی که بــا دوتار نواخته می شــود را به 
دو بخــش شــرق وغــرب مازنــدران تقســیم 
می کند کــه هریک منظومه هــای متفاوتی را 
دربرمی گیــرد: »غرب مازنــدران کم و بیش 
منظومه و داســتان هایی داشته اما تا سال ها 
قبل کسی با آن آشنایی نداشت چرا که هیچ 
کس به جمع آوری این منظومه ها نپرداخته 

اســت. تنها فردی هستم که این داستان ها را 
جمع آوری کرده ام، اشعاری که قدمت آن به 
صد سال قبل برمی گردد.شرق مازندران هم 
منظومه های متفاوتی دارد که در جمع آوری 
آن تلاش بسیاری انجام داده ام. البته امروزه 
اغلــب نوازنــدگان مازنــدران کــه مدعــی در 
نواختــن ایــن ســاز هســتند تابع حــاج قربان 
شده اند و به طور کلی ازدوتار نوازی خراسان و 
زنده یاد استاد حاج قربان الگو برداری می کنند 

این دوســتان نمی خواهند بداننــد مازندران 
ســبک خاصی در دوتارنوازی دارد.« به گفته 
محمد اسحاقی گرجی:»اگرامروز شاهد ورود 
موسیقی خراسان در مازندران هستیم به کم 
فکری و بی تدبیری ما بر می گردد. موســیقی 
مازنــدران مســلط بــر دوتارنــوازی اســت اما 
درخراســان ســاز دوتار، قائم بر موسیقی این 
منطقه است. درخراســان دوتارنوازان قدری 
هســتند اما داستان هایی که با این ساز روایت 

می شود بسیار اندک است و بیشتر تبحرشان 
در نواختن ساز است اما موسیقی مازندران بر 
ســازاولویت دارد به این دلیل که هزاران هزار 

داستان را شامل می شود.«
ë راوی داستان های متفاوت

اســتاد محمــد، در طول زندگــی هنری خود 
نزدیک به 80 داســتان جمــع آوری کرده که 
هر یــک متفــاوت و متناســب بــا موضوعی 
خاص بوده اســت او در پاســخ به این سؤال 

که چرا او را آخرین خنیاگر موســیقی مقامی 
مازنــدران می نامنــد می گوید: »نســل امروز 
توان حفظ اشعار را ندارند و درحوصله شان 
نمی گنجــد، ایــن درحالــی اســت کــه بــرای 
اجــرای مقامــات موســیقی مازنــدران بایــد 
حداقــل 20 هــزار بیــت شــعر از بر بــود، آن 
هــم اشــعاری کــه اغلــب بــه زبــان طبــری 
هســتند و هر یک ازمنظومه هــا حداقل بین 
100 تــا 300 بیــت بوده انــد. البته من ســعی 

با نگاه به گنجینه موســیقی ایران خواهیــد دید درصندوقچه ذخایرگرانبهــای فرهنگ وهنرایران، 
گونه هایی ازموسیقی وجود دارد که هر کدام گنجی ارزشمند دراین گنج خانه هستند؛ موسیقی هایی 
که ازچشمه پاک زمین جوشیده و از جنس هنرمندانی خالص و بی ریا است. قدمت سازها، آواها، 
نغمه ها و مقام هایی که ازســرپنجه این استادان قدیمی و از حنجره طلایی آنها برخاسته است، به 
قرن های بســیار دور می رسد وبا گذشت ســالیان دراز و در قید حیات نبودن صاحبان این گنجینه، 
خوشــبختانه این زلالی وبکر بودن دربرخی ازمناطق ایران به چشــم می خورد وشــنیده می شــود 
وبا قدم زدن و جســت و جو دراین پهنه خاکی هنرمندانی را مشــاهده خواهید کــرد که همچنان با 
عشق برسرعهد خویش ایستاده اند، هنرمندانی مانند محمدرضا اسحاقی گرجی، آخرین خنیاگر 
موســیقی نواحی مازندران. اســتاد اســحاقی، موســیقیدان و نوازنده دوتار گرجی، ۱۴ آبان به سال 
۱۳۲۶ در گرجی محله بهشــهر، مازندران متولد شد وازهمان دوران کودکی موسیقی را دنبال کرد و 
امروز او را به عنوان حافظ و میراث دار مقامات و ریز مقامات آوازی و  سازی مناطق شرقی مازندران 
می شناســند. قراراســت در ســی و ششــمین جشــنواره موســیقی فجر ازمقام هنری ایــن هنرمند 

پیشکسوت تجلیل به عمل آید. 

گفت وگوها: ندا سیجانی
خبرنگار

حضــور بانــوان درعرصــه موســیقی در این 
ســال ها، آن هم در کشوری که نگاه متفاوتی 
به این فعالیت دارد بی شک می تواند اتفاق 
خوبی باشــد و می بایست آن را به فال نیک 
گرفت، چــرا که خیلی قبل تر محدودیت ها 
و سختگیری های بســیاری وجود داشت اما 
صبــوری و پایمــردی هنرمندانــی همچون 
ملیحه ســعیدی، نوازنده پیشکســوت ســاز 
قانون راهگشای حضور بانوان و البته جوانان 
علاقه منــد بــوده اســت. به انگیــزه تجلیل و 
پاسداشت از مقام هنری این هنرمند در سی 
و ششــمین جشنواره موسیقی فجر به سراغ 
او رفته ایم و به شرح زندگی و آشنایی  اش با 

ساز قانون پرداخته ایم.
ë تحقیق درباره خاستگاه ساز قانون

ملیحــه ســعیدی ایــن روزهــا بــه تدریــس 
آنلاین ساز قانون مشغول است. او آموزش 
موسیقی در فضای مجازی را چندان سخت 
و طاقــت فرســا نمی داند و به دلیل ســال ها 
تجربــه در زمینــه تدریــس براحتــی بــا این 
موضوع کنــار آمــده و دراین بــاره می گوید: 
دیگــر  بــا  متفــاوت  موســیقی  »تدریــس 
آموزش هــای هنری اســت و از ظرافت های 
خاصی برخوردار اســت و براین اســاس اگر 
هنرجویانــم بــا ایــن روش آموزشــی دچــار 
مشــکل شــوند ســعی می کنــم بــا نواختن 
ســاز و نمایــش آن حتی به تعــداد دفعات 
ایــن مشــکل برطــرف شــود. البتــه طبیعتاً 

کلاس های حضوری بســیار متفــاوت با این 
سبک آموزش خواهد بود و موجب می شود 
شــاگرد و اســتاد ارتباط بهتری با هم داشته 
باشند و این ارتباط در آموختن ساز سرعت 
عمل بیشــتری دارد وتأثیر گذار است اما به 
هر حال شــرایط امروز دنیا به دلیل ویروس 
کرونــا اینگونه تعریف شــده اســت و خدا را 
شــاکریم همیــن وســایل ارتبــاط جمعی و 

اینترنت وجود دارد و این ارتباط ها برقرار
می شــود. البته به غیر از تهران و شــهرهای 
دور افتاده کشــورمان در امریکا و آلمان هم 

شاگردانی دارم و این ارتباط برقرار است.«
سعیدی این روزها درکنار تدریس موسیقی 
بــه تألیــف کتــاب تــازه اش هــم پرداختــه 
اســت، اثــری کــه حاصــل ســال ها پژوهش 
او در عرصــه موســیقی و ســاز قانــون بــوده 
بــا نــام »تاریخچه ســاز قانــون از باســتان تا 
امــروز« و درایــن کتــاب بــه شناســنامه این 
ســاز، ســاختار آن و تغییراتی کــه طی زمان 
درآن انجــام گرفته، اشــاره کرده اســت. این 
کتــاب بــه نویســندگی او و پســرش علیرضا 
ســتوده بــوده و بــه همــراه دستنوشــته های 
همســرش زنــده یــاد احمد ســتوده کــه به 
تازگــی زیر چاپ رفته اســت؛ البته تعدادی 
از هنرجویانش هم در جمع آوری این کتاب 
همکاری داشــته اند. در بخشی از این کتاب 
به خاستگاه و زادگاه ساز قانون اشاره می کند 
و می گوید: »خاستگاه ساز قانون ایران است 

و از دوران آشوریان این ساز در کشور ما رواج 
پیــدا کرد و تصاویر باقی مانــده از آن دوران 
را که به شــکل اولیه آن اشــاره شده است در 
این کتاب آورده ام. ساز قانون در کشورهای 
مختلــف بــا مقام های موســیقایی متفاوت 
نواخته می شــود و بهتر اســت بگویم چنین 
کتاب جامع و کاملی درباره این ساز در هیچ 
کجای دنیا جمع آوری و چاپ نشده است.«

ملیحه سعیدی در بیش از 50 سال تحقیق 
و پژوهش بر ســاز قانــون به تفکــر و ایده ای 
جدیــد در نواختــن ایــن ســاز دســت یافت 
و براســاس ایــن اندیشــه تحــول و تغییــری 
شــگرف ابداع کــرد چرا که پیش از این ســاز 
قانــون بــا روش ســنتی دو انگشــت نواخته 
می شــد امــا بــا ابتــکار او شــیوه 10 انگشــتی 
نوازندگی قانون رونــق گرفت و به عقیده او 
در ایــن روش نوازنــده و آهنگســاز امکانات 
بســیاری از ســاز را در اختیــار می گیرند:»دو 
انگشت تکنیک عربی - ایرانی بوده است و 
ســال ها قبل استادم زنده یاد مهدی مفتاح 
در ســفری که به عراق داشــت با این سبک 
نواختن آشــنا شد و به شــاگردانش که من و 
خانم سیمین آقا رضی بودیم، آموزش داد 
و ســال ها همین روش را تدریس می کردم. 
ســاز قانــون صــدای دلنشــینی دارد و درآن 
خصوصــی  محافــل  و  کاباره هــا  در  دوران 
بســیار مورد اســتفاده بــود اما مــن این نوع 
تکنیــک را دوســت نداشــتم و تــلاش کردم 
تغییراتــی درآن ایجــاد شــود. بــه یــاد دارم 
آن زمــان کــه درهنرســتان موســیقی ملــی 
تحصیــل می کــردم این ســاز به عنوان ســاز 
دوم آموزش داده می شــد و مانند ســاز اول 
نــگاه تخصصی تری بر آن وجود نداشــت و 
چندان بهایی به آن داده نمی شد اما بعد ها 
که بــه مرکز حفظ و اشــاعه موســیقی ایران 
رفتــم و بــا زنده یــاد دکتر داریــوش صفوت 
آشــنا شــدم و در ادامــه بــه دانشــگاه رفتــم 
چون گرایشــم موســیقی ایرانی بود و ویولن 
می نواختم آرام آرام ارتباط بیشــتری با ساز 

قانون گرفتم و ســعی کردم سبکم را تغییر 
بدهــم و موســیقی ایرانــی را روی ایــن ســاز 
پیــاده کنم درواقع ســعی ام براین بود نگاه 
کاباره ای به این ســاز را تغییــر بدهم و بهتر 
اســت چرا که به ســبب جایگاه پیشــین این 
ساز، اســتادان چندان بهایی برای »قانون« 
قائــل نبودنــد و ایــن ســاز در هیــچ گروهــی 
نواخته نمی شــد؛ نــه رپرتواری داشــت و نه 
کتاب مدونی که بتوان آموزش صحیح ساز 
قانون را آموخت. اما امروز می توانیم ردیف 
موسیقی ایرانی را به طور کامل با ساز قانون 
اجرا کنیم. خود من ردیف موســیقی ایرانی 
به روایــت زنده یاد نورعلی خــان برومند را 
بــا این ســاز اجرا کــرده ام و در قالب 6 آلبوم 
منتشــر شده اســت و در کنار آن چند مجلد 
کتاب و متد برای این ساز نوشته ام که شامل 
اجرای قطعاتی از قدما و خودم بوده اســت 
و از آن دوران بــه بعد بود که این ســاز رنگ 
و بوی ایرانی به خود گرفت و آهنگســازان و 
استادان موسیقی این ساز را مورد توجه قرار 
دادنــد و برای آن آهنگســازی های بســیاری 
انجام گرفت و در گروه های موسیقی حضور 

چشمگیری یافت.«
 به گفتــه ایــن نوازنــده پیشکســوت قبــل از 
انقــلاب هــم ســاز قانــون، در ارکســترهای 
مختلــف مورد اســتفاده بود:»ســال ها قبل 
اســتاد فرامــرز پایــور ارکســتری راه انــدازی 
کــرد به نــام ارکســتر ســازهای ملــی و مــن 
دراین ارکســتر ســاز قانــون می نواختم. آن 
زمان حدوداً 17 ســالم بــود و خواننده های 
مختلفــی چــون آقــای شــجریان و خانــم 
خاطــره و... دراین ارکســتر حضور داشــتند. 
اســتادان بزرگی که اغلب آنها امروز در قید 
حیات نیســتند و هنرارزشمندشان نام آنها 
را در تاریخ زنده نگاه داشــته اســت. بعد از 
انقلاب هم از زمانی که کتاب های مختلفی 
برای این ســاز نوشــتم مســیر دیگری برای 
آمــوزش قانون، به وجود آمــد و مورد توجه 
اســتادان موســیقی قرار گرفــت بخصوص 

سبک استفاده از 10 انگشت که در کشورهای 
مختلــف هم انجــام می شــد.آن زمــان که 
این شــیوه را ابداع کــردم نه اینترنتی وجود 
داشــت و نه روش های دیگری برای ارتباط 
با دنیای موســیقی و مردم )قبل از انقلاب( 
و مــن این ســبک اســتفاده از انگشــت های 
مختلف را در ایران با ذهنیت خودم خلق و 
اجرا کردم تا بتوانیم مانند ساز پیانو از همه 
انگشــتان در نواختن این ساز استفاده کنیم 
البته همان طور که گفته شــد در کشــورهای 
عربــی و ترکیه نواختن قانــون اغلب با این 
ســبک اجرا می شــود.این شــیوه در شیرین 
نــوازی ایــن ســاز تأثیــر بســیاری داشــته و 
موجب شــده جوانان علاقه مندی بیشتری 

در آموختن آن نشان بدهند.«
ë تلاش برای ثبت ساز ایرانی

ایــران زمیــن  او ســاز قانــون را ســاز کهــن 
دانســته:»قانون یکی از سازهای کهن ایران 
زمین اســت و تقریبــاً در تمامــی دنیا مورد 
اســتفاده هنرمنــدان بوده اســت. بــا وجود 
آنکه خاســتگاه ســاز قانــون ایران اســت اما 
به دلیل نگاه های سلیقه ای و مذهبی کمتر 
مورد توجــه قرار گرفته اســت. به طور مثال 
در دوران صفویــه موســیقی تعطیــل شــد 
و ایــن شــرایط موجب شــد موســیقی از آن 
دوران تــا بــه امــروز مهجــور واقع شــود اما 
بحمد الله در شرایط فعلی فعالیت دراین 
حوزه کمتر با مشــکلات این چنینی روبه رو 
است و نوازندگان جوان بسیار مستعدی در 
این ســاز ظهور کرده انــد. به نظرم قانون به 
لحاظ وســعت صــدا و تکنیک های اجرایی 
کامــل ترین ســاز موســیقی ایرانی اســت و 
نزدیک به 60 ســال اســت که بــه نوازندگی 
این ســاز می پردازم وآموزش می دهم و در 
کتابم به شــیوه های مختلــف نوازندگی آن 
از ابتدا تا با 10 انگشــت، اشــاره شده است و 
امروز شــاگردانم در خارج از ایران با همین 
تکنیک جدید ردیف های موسیقی ایرانی را 
اجــرا می کنند. در صورتی که ســال ها پیش 

 اجرای موسیقی  
به روایت »قانون«

 گفت و گو با ملیحه سعیدی نوازنده پیشکسوت ساز قانون 
به بهانه تجلیل از این هنرمند در جشنواره موسیقی فجر


